

中国微生物生态学杂志

ZHONGGUO WEISHENGTAIXUE ZAZHI

月刊 1989年6月创刊

第36卷 第11期 2024年11月出版

主管

国家卫生健康委员会
北京市西城区西直门外南路1号,
100044

主办

中华预防医学会
北京市东城区广渠门内大街47号
雍贵中心A座8层, 100062
大连医科大学
辽宁省大连市旅顺南路西段9号,
116044

编辑

中国微生物生态学杂志编辑委员会
辽宁省大连市旅顺南路西段9号,
116044
电话: (0411)86110143
传真: (0411)86110143
网址: <https://cjm.dmu.edu.cn>
E-mail: wstzz@126.com

出版

中国微生物生态学杂志编辑部
辽宁省大连市旅顺南路西段9号,
116044
电话: (0411)86110143
传真: (0411)86110143
网址: <https://cjm.dmu.edu.cn>
E-mail: wstzz@126.com

印刷

大连金华光彩色印刷有限公司

发行

国内: 中国邮政集团有限公司大连市
分公司
国外: 中国国际图书贸易集团有限
公司(发行刊号: M3861)

主编

李兰娟(院士)

编辑部主任

袁杰力

订购

全国各地邮政集团有限公司
(邮发代号 8-27)

邮购

中国微生物生态学杂志编辑部
辽宁省大连市旅顺南路西段9号,
116044

定价

每期 15.00 元, 全年 180.00 元

中国标准连续出版物号

ISSN 1005-376X
CN 21-1326/R

广告发布登记编号

(大)市监广登设字[2020]
第 3000019 号

2024 年版权归中华预防医学会所有

除非特别声明, 本刊刊出的所有文章
不代表中华预防医学会和本刊编委
会的观点。
本刊如有印装质量问题, 可向中国微
生态学杂志编辑部调换。

目次

论 著

- 干酪乳酪杆菌 Zhang 与 NPC1L1 及相关蛋白在小鼠胆固醇结石形成过程中关系
的研究 李勇利, 薛荣泉, 希龙夫, 等(1241)
- 疏肝清热方通过调节肠道菌群和 Ras-MAPK 通路抑制浆细胞性乳腺炎小鼠的炎
症反应 徐翌, 兴伟, 刘京, 等(1250)
- 鼠李糖乳酪杆菌 HN001 和肠球菌 DM891129 对孕期高脂血症小鼠血脂水平的
影响 杜可清, 薛启迪, 李明, 等(1261)
- 加味四妙勇安汤调节肠道菌群治疗高尿酸血症的网络药理学分析
..... 徐楚, 田晔(1267)
- 基于 16S rRNA 基因测序的褥疮患者皮肤菌群特征研究
..... 尹霄, 毛旭华, 董妮珊, 等(1276)

口腔微生物学

- 一株口咽部链球菌 E-24 对铜绿假单胞菌诱导人呼吸道上皮细胞炎症因子的
影响 孙冶, 李舒音, 车雨辰, 等(1283)

临床研究

- 清化益胃汤结合气交灸对脾虚气滞血瘀证慢性萎缩性胃炎患者幽门螺杆菌根除
率及 Musashi-1 mRNA 表达的影响 陈淑婉, 吴小莹, 傅燕虹, 等(1289)
- 食管鳞癌患者肠道微生物的特异性 杜志凌, 李文娇, 朱宇, 等(1295)
- 基于肠道菌群和血清炎症因子及肠黏膜屏障功能探讨八段锦训练在改善 T2DM
中的作用 张润红, 刘尚武, 高建军(1303)
- 参苓白术散对脾虚湿困证高脂血症患者的临床疗效及对肠道菌群影响
..... 尤金彪, 董金敏, 张斌, 等(1310)

妇科微生物学

- B 族溶血性链球菌感染与足月胎膜早破产妇阴道感染及妊娠结局的相关性 …… 黄韵, 包向敏, 吴可欣, 等(1318)
- 幽门螺杆菌感染对妊娠期糖尿病患者糖脂代谢、凝血功能及妊娠结局的影响 …… 邢莉丽, 刘颖, 崔万清(1323)

专家共识

- 第二次中国中西医整合治疗幽门螺杆菌相关“病-证”共识 …… 中国中西医整合幽门螺杆菌共识专家组(1328)

综 述

- 肠型的起源、争议及临床应用的研究进展 …… 魏茹楠, 毕云娇, 沈思佳, 等(1336)
- 肠道菌群与炎症性肠病合并缺铁性贫血相关性研究进展 …… 白兆琴, 周宁, 汪雨露, 等(1340)
- 基于“肠菌-免疫-关节”轴探讨肠道微生物对痛风性关节炎疼痛机制的影响 …… 陈培, 舒杨, 李洪辉, 等(1344)
- 婴幼儿口咽部微生态研究进展 …… 王丽敏, 王瑞晔, 杨慕涵, 等(1350)
- 粪菌移植治疗消化道内外疾病的研究进展 …… 刘笑彤, 杜晓安, 王文君, 等(1354)
- 肠道菌群在脓毒症中的关键作用 …… 邓一航, 王翔(1360)

其 他

- 中华预防医学会微生态学分会学术会议会议纪要 …… (1260)

责任编辑: 李兵, 解傲

英文编辑: 汤建梅

CHINESE JOURNAL OF MICROECOLOGY

Monthly Established in June, 1989

Volume 36 Number 11 Nov. 2024

Responsible Institution

National Health Commission
1# Xizhimenwai Nanlu, Xicheng
District, Beijing 100044

Sponsors

Chinese Preventive Medicine Association
Dalian Medical University

Editing

Editorial Board of Chinese Journal of
Microecology
No. 9 West Section, Lvshun South
Road, Dalian 116044, China
Tel: 86-411-86110143
Fax: 86-411-86110143
https://cjm.dmu.edu.cn
E-mail: wstzz@126.com

Editor-in-Chief

LI Lanjuan (academician)

Chief of Editorial Department

YUAN Jieli

Publishing

Editorial Department of Chinese
Journal of Microecology
No. 9 West Section, Lvshun South
Road, Dalian 116044, China
Tel: 86-411-86110143
Fax: 86-411-86110143
https://cjm.dmu.edu.cn
E-mail: wstzz@126.com

Printing

Dalian Jinhuaiguang Colorprinting Co., Ltd

Issue Code

8-27

CSSN

ISSN 1005-376X
CN 21-1326/R

Overseas Distributor

China International
Book Trading Corporation (Code: M3861)

Mail-Order

Editorial Department of Chinese
Journal of Microecology

Pricing

RMB ¥ 15.00 per issue
US \$ 15.00 per issue

Copyright

© 2024 by the Chinese Preventive
Medicine Association

CONTENTS IN BRIEF

Articles

- Relationship between *Lactacisbacillus casei* Zhang and NPC1L1 and related proteins in cholesterol stone formation in mice**
..... LI Yongli, XUE Rongquan, XI Longfu, et al. (1241)
- The Shugan Qingre Formula suppresses inflammatory responses in mouse model of plasma cell mastitis by modulating gut microbiota and the Ras-MAPK pathway**
..... XU Zhao, XING Wei, LIU Jing, et al. (1250)
- Effects of *Lactacisbacillus rhamnosus* HN001 and *Enterococcus* DM891129 on blood lipid levels in hyperlipidemia mice during pregnancy**
..... DU Keqing, XUE Qidi, LI Ming, et al. (1261)
- Network pharmacological analysis of modified *Simiao Yong'an* Decoction in regulating gut microbiota for the treatment of hyperuricemia**
..... XU Chu, TIAN Ye (1267)
- Characteristics of skin microbial flora in patients with pressure ulcers based on 16S rRNA sequencing**
..... YIN Xiao, MAO Xuhua, DONG Nishan, et al. (1276)

Stomatological Microecology

- Effect of an oropharyngeal streptococcal strain E-24 on inflammatory cytokines induced by *Pseudomonas aeruginosa* in human respiratory epithelial cells**
..... SUN Ye, LI Shuyin, CHE Yuchen, et al. (1283)

Clinical Research

- Effects of *Qinghua Yiwei* Decoction combined with *Qijiao* moxibustion on *Helicobacter pylori* eradication rate and Musashi-1 mRNA expression in chronic atrophic gastritis with spleen deficiency Qi stagnation and blood stasis syndrome**
..... CHEN Shuwan, WU Xiaoying, FU Yanhong, et al. (1289)
- The characteristics of intestinal microbiota in patients with esophageal squamous cell carcinoma**
..... DU Zhiling, LI Wenjiao, ZHU Yu, et al. (1295)

The role of *Baduanjin* training in improving type 2 diabetes based on gut microbiota, serum inflammatory factors, and intestinal mucosal barrier function ZHANG Runhong, LIU Shangwu, GAO Jianjun (1303)

The effects of *Shenling Baizhu* Powder on clinical efficacy and intestinal flora in hyperlipidemia patients with spleen deficiency and dampness syndrome YOU Jinbiao, DONG Jinmin, ZHANG Bin, et al. (1310)

Gynecological Microecology

The correlation of group B *Streptococcus* infection with vaginal infection and pregnancy outcome in pregnant women with full-term premature rupture of membranes HUANG Yun, BAO Xiangmin, WU Kexin, et al. (1318)

Impacts of *Helicobacter pylori* infection on glycolipid metabolism, coagulation function and pregnancy outcomes in patients with gestational diabetes mellitus XING Lili, LIU Ying, CUI Wanqing (1323)

Scientific Consensus

Expert consensus on integrative medicine for *Helicobacter pylori* related "Diseases and Syndromes" in China (2024 Edition)
..... The National Consensus Group on the Integration of Traditional Chinese and Western Medicine for *Helicobacter pylori* (1328)

Reviews

The origin, controversy and clinical application of enterotypes: research progress WEI Ru'nan, BI Yunjiao, SHEN Sijia, et al. (1336)

Correlation between intestinal flora and inflammatory bowel disease with iron deficiency anemia: research progress
..... BAI Zhaoqin, ZHOU Ning, WANG Yulu, et al. (1340)

Influence of gut microorganisms on the pain mechanism of gouty arthritis based on "enterobacteria-immunity-joint" axis
..... CHEN Pei, SHU Yang, LI Honghui, et al. (1344)

Oropharyngeal microecology in infants and young children: advance in research ... WANG Limin, WANG Ruiye, YANG Muhan, et al. (1350)

Treatment of digestive and extradigestive diseases with fecal microbiota transplantation: research progress
..... LIU Xiaotong, DU Xiaolan, WANG Wenjun, et al. (1354)

The key role of gut microbiota: engine of sepsis DENG Yihang, WANG Xiang (1360)